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Debat anual de política general del Govern de les Illes Balears 

26 de novembre de 2013  

 

Senyora presidenta,  

Senyores i senyors diputats,  

 

Fa poc més d'un any vaig comparèixer en aquest Parlament per explicar l'acció 

del Govern des de la meva presa de possessió en el mes de  juny de 2011.  Ho 

vaig fer amb l'objectiu d'explicar-vos que les coses començaven a canviar. Des 

de la prudència, ja que era conscient que quedava molt de camí per recórrer. 

Però amb la certesa ratificada en les dades que les coses estaven millor de com 

estaven anteriorment.  

Avui, senyores i senyors diputats, comparec amb un objectiu similar. Estam 

millor que el mes de novembre de 2012.  I bastant millor que el mes de juny de 

2011. I vos assegur que estarem millor en el futur. I no em referesc a un futur 

llunyà. Xerr d'un futur pròxim. Perquè el canvi continua avançant. El canvi, la 

millora, continua creixent sobre uns pilars forts i sans, que el Govern ha posat 

en aquesta primera mitat de legislatura.  

Que les coses estiguin canviant a millor no té ni com a únic ni com a més 

important actor el Govern. No és cert afirmar avui aquí davant vostès que el 

Govern és el responsable únic del fet que les coses vagin millor. Els principals 

actors d'aquest canvi són els ciutadans de les Illes Balears. Tots i cada un 

d'ells. Perquè amb el seu esforç han fet possible que avui les Balears liderin la 

recuperació a Espanya.  



2 

 

Així que vull donar les gràcies a cada ciutadà de les nostres illes. Hem 

demostrat una vegada més que sabem estar units en els moments de dificultat. 

Que sabem afrontar junts els reptes. Que quan tenim objectius comuns 

aconseguim els nostres objectius sempre. També vull dir a tots i cada un dels 

ciutadans de les Illes que aquest Govern continuarà fent feina per defensar els 

seus interessos davant qui sigui i on sigui. Perquè el seu esforç, l'esforç que 

hem fet tots dia a dia, sigui valorat i respectat justament.  

Sé que habitualment els agraïments van al final. Però abans de començar el 

repàs a la gestió d'aquest Govern segons les diferents àrees de gestió, vull fer 

dos agraïments més. Perquè si no els fes ara, al principi de la meva intervenció, 

que és quan segurament tots vostès em seguiran amb més atenció, no seria 

just.  

Vull donar les gràcies als empleats públics. A tots els que formen part de 

l'Administració pública, ja sigui autonòmica, insular o local, ja que ells han 

hagut de suportar en primera persona moltes de les mesures que han estat 

necessàries per ajustar la despesa i reorganitzar els serveis, d'acord amb els 

criteris de més eficàcia i també més eficiència.  

Totes les decisions preses en aquest sentit han estat necessàries. Les més fàcils i 

també les més difícils. Inevitables per la situació existent. Gràcies per la vostra 

comprensió i sobre tot per la vostra feina. Sou, sens dubte, un gran valor 

d'aquesta societat.  

El darrer agraïment que vull fer en aquest inici de la meva intervenció està 

relacionat amb un fet desgraciat que es produí l'estiu passat. Un fet que ens va 

doldre molt a tots. Que ens va fer sentir impotents. Però del qual també hem 

de treure qualque lectura positiva. Em referesc a l'incendi que afectà Andratx i 

Estellencs, i a la nostra Serra de Tramuntana.  
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Enmig del drama i la desgràcia que suposa que es cremi la nostra terra, una 

part de la Serra de Tramuntana, poguérem veure com tota la societat s'uní en 

la lluita contra el foc. Mostres de solidaritat, d'unió, de força davant 

l'adversitat ... I moltes mostres d'agraïment a totes les persones que es jugaren 

la vida per apagar el foc. Vull donar les gràcies al personal de l'Ibanat, la 

primera línia en la lluita contra el foc. Admirable la valentia amb la qual 

defensau la nostra terra, que és el nostre patrimoni principal. I també vull 

donar les gràcies als diferents cossos i forces de seguretat, protecció civil, 

unitat d'emergències de l'Exèrcit ....Tots feren feina de forma coordinada. 

Gràcies a tots.  

Quan un pensa en els valors que ens fan estar segurs que les Balears sortiran de 

la crisi, és inevitable pensar en els valors de les persones que habitam aquí. 

Persones que aquest estiu, durant l'incendi, sense que ningú no hagués 

demanat res, duien menjar per al personal que estava fent feina en l'extinció. 

Persones que, sense que ningú no hagués demanat res, oferien ca seva per 

allotjar a qui s'havia vist obligat a abandonar-la. Persones que, sense que 

ningú no hagués demanat res, estaven disposades a donar-ho tot.  

Reconec molts d'aquests valors en la nostra societat. Són valors que ens fan 

estar preparats per afrontar les adversitats. Valors que ens uneixen. Que ens fan 

forts. Valors amb els quals és impossible no aconseguir els nostres objectius... 

Si els objectius són comuns. Valors que qualsevol societat triaria com a propis, 

però que els illencs tenim. Perquè allò que som com a societat, ho construïm 

tots cada dia.  

És cert que tenc la intenció de comparèixer avui aquí per donar un missatge 

d'optimisme. Qualcuns pensaran, fins i tot, que l'obligació de ser optimista 

avui aquí. Que no tenc elecció. Però vos assegur que si no tengués la certesa 

per fer-ho, no ho faria.  
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No vénc avui aquí a donar uns missatges que demà o passat demà puguin no 

tenir validesa. No vénc a vendre il·lusions. Ni a construir castells en l'aire. No. 

no vénc a fer retxes dins s'aigo. Comparec per explicar realitats. Vaig a xerrar de 

fets. Vénc a demostrar, des de postures realistes, que aquest Govern està 

aconseguint els seus objectius. Que proposàrem un gran canvi que va obtenir 

el suport de la majoria, i que s'està produint un gran canvi.   

Cada vegada que dic que les coses estan canviant, que estan millorant, record 

que sé que encara queda molt per fer. Que quan dic que les coses estan 

millorant, no dic ni vull dir que ja està tot fet. Òbviament hi ha molt per fer. 

Queda molt per millorar. Pens en moltes persones que necessiten que les coses 

millorin. Pens molt en elles.  

Vull dir a les persones que es troben sense feina i a les seves famílies que 

sofreixen directament les conseqüències de la important crisi econòmica que 

estam patint, que aquest Govern fa feina i no descansarà fins canviar la 

situació.  

És un objectiu prioritari per a nosaltres que aquestes persones arribin a 

reincorporar-se al món laboral. 

Millorar les seves vides és la nostra prioritat. 

Vull dir-vos que som en el camí correcte. Que poden tenir esperança. La feina 

ben feta dóna els seus fruits i continuarà donant-los. No venguérem a 

solucionar les coses en dos dies a través d'un miracle. Venguérem a solucionar 

les coses fent feina i essent valents per afrontar canvis estructurals. L'única 

referència és l'interès general. Amb un projecte de vocació reformista. 

Compromès amb la transparència. Amb la determinació ferma de regenerar la 

política. Fins i tot, preparats per prendre decisions tan impopulars com 

necessàries. I per assumir-ne les conseqüències. Per descomptat, unes 

conseqüències més fàcils d'assumir per a algú que pensa en les pròximes 
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generacions i no en les pròximes eleccions. Per a algú que no creu en la política 

de cara a la galeria, ni en el curt termini.  

En ocasions, quan parlam de política, hi ha qui diferencia entre unes àrees que 

afecten les persones i d'altres que no. No compartesc aquesta visió. No vos vull 

plantejar en aquest debat parlar de persones fent referència a sanitat o serveis 

socials. Ni parlar d'altres coses més abstractes referint-se a economia o 

hisenda. No crec en aquesta divergència. Tot, absolutament tot allò que feim, 

afecta les persones. Tan important és que la nostra sanitat pública sigui bona, 

que ho és i molt, com que ens quadrin els números per poder garantir-la.   

Sense la gestió correcta i responsable dels serveis públics, novament podríem 

posar-ne en perill la sostenibilitat. Això no ha de tornar a passar. Per evitar-ho, 

hem pres moltes mesures. Hem afrontat moltes reformes. Perquè partíem d'un 

gran consens: les coses no podien continuar igual. I no poden tornar a passar 

uns fets similars als que visquérem amb aquesta crisi.  

El canvi era i és un encàrrec de la majoria. Les pròximes generacions no han de 

suportar una nova caiguda del sistema. Des de la nostra responsabilitat, hem 

de fer tot el possible, des del sentit comú, per assegurar que no tornarà a 

passar de nou.  

És una feina que  hem de fer tots. A Formentera, Menorca, Eivissa i Mallorca. 

Tots junts hem de construir el futur de la nostra terra.  

Abans d'entrar en matèria, vull referir-me també a un tema que em preocupa. 

Les meves conviccions democràtiques són molt profundes. Per això, sempre en 

la meva carrera política he apostat pel diàleg, i he estat disposat a doblegar-me 

a les opinions dels altres quan ha estat oportú. Així ha passat en aquesta 

legislatura en algunes ocasions. Però precisament la meva profunda creença en 

els valors de la democràcia fa que no accepti les postures de força, davant les 

quals no em doblegaré. Perquè tenen com a finalitat impedir que aquest 
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Govern complesqui amb els seus compromisos. Atempten contra la 

democràcia, contra la decisió de la majoria sobirana decidida en les urnes.   

És feina de tothom sanejar l'esperit democràtic que respira aquesta sala. I jo 

vull ser el primer en aquesta tasca. Per això, deman el mateix respecte a les 

nostres idees i als nostres compromisos que tenim nosaltres a les idees i 

compromisos dels altres. No estarem d'acord en moltes coses. Per ventura, en 

molt poques. Però tenc el convenciment que sí estam d'acord en, com a 

mínim, una cosa: tots els que avui són presents aquí volem el millor per a 

aquesta terra i per als seus ciutadans.  

Discrepem. Discrepem tot el que faci falta i en els marges que ens dóna el joc 

democràtic. Però respectem els valors d'aquesta democràcia. Tant des del 

Govern com des de l'oposició. Els ciutadans ho agrairan. D'aquesta manera, 

serem millors servidors públics. Al cap i a la fi, és per això que som aquí. Per res 

més.  

Vaig dir anteriorment que després dels agraïments i d'unes reflexions que 

considerava oportunes, iniciaria un repàs de l'acció d'aquest Govern, d'acord 

amb les diferents àrees de gestió. Es tracta d'explicar què hem fet i què farem. I 

sobretot el perquè del que feim del que farem.  

Com saben vostès, el passat 2 de maig vaig anunciar una remodelació del 

Govern. Un dels canvis va ser la creació de la Conselleria de Família i Serveis 

Socials. La posada en marxa està basada en la voluntat d'aquest Govern de 

reforçar els serveis que són més necessaris en la conjuntura actual.  

A causa de la situació financera d'aquesta comunitat, el primer pas va consistir 

a prendre les mesures restrictives necessàries. Entre aquestes, adoptar una 

estructura organitzativa que prioritzava l'optimització de recursos, per la qual 

cosa l'àrea de Benestar Social i Família s'integrà a Salut. L'objectiu va ser 

reduir el dèficit i afrontar els pagaments prioritaris.  
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Un d'aquests pagaments preferents, precisament, va ser el de les entitats que 

atenen persones amb discapacitat. Ja s'han pagat més de 12 milions d'euros 

dels que estaven pendents. De la mateixa manera que eren moments difícils per 

a tots els ciutadans, també ho han estat per a aquestes entitats. Han hagut de 

fer un esforç addicional impossible de quantificar per la nostra societat. I, a 

causa de la situació heretada, el sector -en uns moments de molta feina , ha 

hagut d'afegir una trava com és viure una situació financera injusta. Una 

vegada superats els problemes financers més greus, ha arribat el moment de 

potenciar aquest àmbit social i donar-li una àrea de gestió pròpia.  

Hem passat d'un pressupost de 107 milions d'euros el 2011, als 138,55 

milions el 2014. Un 30% més en tres anys. És una dada que no ho diu tot. La 

nostra política social no ha de ser millor únicament per augmentar el 

pressupost que li dedicam. Però crec que sí és un indicatiu clar del compromís i 

la sensibilitat d'aquest Govern amb els que necessiten més ajuda.   

Hi ha qui per ventura va pensar quan començàrem la legislatura que seria ver 

això que al Partit Popular no li agrada la política social. N’hi havia que ho 

deien. Esper que aquest Govern els hagi demostrat durant aquest temps que hi 

pot haver partits amb la mateixa sensibilitat, però no amb més. Poden 

comptar amb nosaltres. Poden confiar en la gestió d'aquest Govern.  

Perquè si és cert que hem fet un esforç important, no és manco cert que sabem 

que el verdader esforç és el que han fet i estan fent molts de ciutadans de les 

nostres Illes. Per això estam i estarem al seu costat. 

Un dels grans projectes que té el Govern en aquesta matèria és la creació del 

Consorci únic. L'objectiu és que aquest organisme suposi una major i millor 

coordinació entre administracions a fi d'aconseguir una millora en eficàcia i en 

la prestació dels serveis. Es constituirà el conveni d'adhesió per part de Govern 

i Consells. Els Serveis Socials de les Balears continuaran essent públics. No es 

restaran competències a la resta d'administracions. No va en contra dels 
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treballadors. Ni pretén empitjorar les seves condicions laborals. No 

s'augmenta el nombre d'alts càrrecs. No hi haurà nous copagaments o més 

tarifes. El consorci serà, especialment, fruit del sentit comú. El que feim per 

separat, ho farem de forma conjunta. Amb els beneficis que això comporta. 

I amb un gran benefici per als ciutadans, ja que no hauran d’anar d’una 

finestreta a una altra en les diferents administracions, amb l’estalvi de temps i 

d’esforç que això implica. Tot quedarà centrat en una figura única: el Consorci 

únic. 

Quant a dependència, tots sabem que la Llei de 2006 va néixer amb un 

objectiu positiu i lloable. Però que ha quedat totalment desvirtuat. 

Desgraciadament no hi havia una planificació real. Ni un finançament 

adequat. Les previsions s'han superat de manera desmesurada. 

El juny de 2013, quan encara falten 2 anys per a l’aplicació completa de la Llei, 

hi ha una desviació de gairebé el 30 per cent respecte a la previsió que es va fer 

el 2007. 

Això ha provocat que s'hagin generat unes expectatives que no s'han pogut 

complir. I que siguem les comunitats autònomes les que hàgim de fer un esforç 

pressupostari extraordinari i donar la cara davant el ciutadà. 

I ho feim. Per a nòmina de dependència s'hauran dedicat, a finals de 2013, un 

total de 41.000.000 euros. Xifra rècord. Mai no s'havien destinat tants de 

recursos econòmics a aquest concepte. Respecte a l’any 2011 suposa un 27,6 

per cent més. 

Per a aquest Govern, les prestacions de dependència han estat una prioritat 

perquè sabem que les persones dependents requereixen d'aquest esforç de 

l'Administració per garantir-los el recurs o la prestació econòmica pertinent. 

N’és una prova que actualment tenim en el sistema més persones beneficiàries 
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de la Llei de Dependència que mai, amb un total de 10.512 persones. Només 

al llarg d'aquests primers 11 mesos de l'any l'increment de persones 

beneficiàries del sistema és del 12%, i el creixement és a totes les Illes. 

De cara al futur, l'objectiu marcat és potenciar els recursos de dependència 

existents, coincidint amb les necessitats dels ciutadans. 

En aquesta línia, s'ampliarà la cartera de serveis i això permetrà reduir en un 

13 per cent la llista d'espera per optar a una plaça en una residència. 

El Govern destina enguany més de 26 milions d'euros a les persones 

dependents de Mallorca, Menorca, Eivissa i Formentera: places residencials i 

de centres de dia mitjançant convenis amb els consells, ajuntaments i 

mancomunitats. Això suposa un 15% més que el 2011. 

El Govern destina enguany un total de 16,2 milions d'euros per a les persones 

amb discapacitat. Concretament per al manteniment de places diürnes i 

residencials mitjançant els convenis amb els consells. Són 429 places per a 

persones amb discapacitat a totes les Balears finançades pel Govern, 300 a 

centres de dia i 129 a residències. 

S'ha aconseguit reduir la llista d'espera per a les valoracions de discapacitat a 

manco de la mitat de temps. En conseqüència, s'ha reduït el temps d'accés a 

les prestacions que els corresponen per la discapacitat esmentada. El mes de 

juny de 2011 la llista mitjana d'espera estava entre 7 i 9 mesos. Ara és de poc 

més de 2. 

Feim feina també per incrementar les places per a persones amb discapacitat a 

centres de dia, residencials, centres ocupacionals i habitatges tutelats. Per això 

s'ha pressupostat un 24% més que l'any passat. 

Així mateix, enguany hem triplicat el pressupost destinat a garantir les 

prestacions bàsiques per a les persones. El 2013 s'ha incrementat la dotació 



10 

 

destinada a les rendes mínimes d'inserció un 152%. Els ciutadans han pogut 

sol·licitar la Targeta Bàsica, que permet accedir a articles de primera necessitat 

a les persones amb rendes més baixes. La convocatòria d'enguany ha estat 

dotada amb un import d'1,4 milions d'euros. 

L'Estratègia d'Inclusió Social de les Illes Balears s'està preparant juntament 

amb Càritas i la Creu Roja. Desenvoluparem una sèrie de línies d'actuació per 

reforçar les actuals. Garantint que es cobreixen les necessitats bàsiques i 

l'autèntica integració de les persones en situació d'exclusió dins la societat.  

Donam suport a les entitats i institucions que treballen en l'àmbit de l'Atenció 

Primària, amb una gran i única convocatòria de subvencions oberta, per valor 

de 2,5 milions d’euros, mig milió més que l’any passat, i amb diverses línies per 

facilitar l'important tasca que duen a terme amb les persones que hi han 

d'acudir.  

Però el suport a la família ha de seguir uns patrons estratègics. Per això els 

anuncii que presentarem el Pla Integral de Suport a la Família. Per ordenar els 

recursos existents, veure quines línies d'ajuda són més necessàries i oferir els 

recursos més adequats adaptats a la situació actual. L'objectiu és que quedin 

cobertes les necessitats bàsiques de totes les famílies.  

Una de les àrees que es veurà més impulsada en aquest darrer tram de 

legislatura és la de menors. S'han fet millores importants malgrat el dèficit de 

900.000 euros que ens trobàrem a la Fundació S'Estel. Hem finalitzat la 

reforma d'Es Pinaret, que permet més places, i els anuncii que obrirem un nou 

centre educatiu per a internaments. 

Estam desenvolupant també el IV Pla Estratègic d'Igualtat, amb un eix 

d'actuació principal: la lluita contra la violència de gènere, la no discriminació 

i la igualtat.  
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En aquest apartat vull fer un incís, ja que ahir es va celebrar  el Dia 

Internacional de l’Eliminació de la Violència contra la Dona. Des d’aquí el meu 

màxim refús i condemna a totes les formes de violència que, en les seves 

múltiples manifestacions, s’exerceix contra la dona pel simple fet de ser-ho. La 

violència és una violació greu dels Drets Humans i la mostra més gran de 

discriminació contra les dones. Hem de seguir lluitant per involucrar  tota la 

societat en la protecció i educació dels menors i joves per prevenir conductes 

violentes i garantir el benestar. 

L’Institut Balear de la Dona seguirà ajudant les dones que necessiten atencions 

especials. Per primera vegada després de 5 anys consecutius de davallada 

pressupostària, l'Institut incrementa el 2014 el seu pressupost. Concretament 

un 2,7 per cent. 

La millor política social que pot fer qualsevol Govern és la creació de llocs de 

feina. Així les persones poden desenvolupar la seva llibertat i autonomia 

personal sense dependre de l'Administració. És el que aquest equip de Govern 

fa. Els vull posar uns exemples clars d'aquesta nova forma de gestionar les 

polítiques socials. 

Per exemple, les clàusules socials en la contractació. És hora de reconèixer 

l'excel·lent feina que fan les entitats socials. Es treballarà en la implantació de 

clàusules socials en els procediments de contractació que dugui a terme el 

Govern. Sense oblidar l'estalvi que suposa la feina conjunta entre entitats 

socials i sector públic.  

Recentment hem iniciat la modificació de la Llei de Serveis Socials. Ho hem fet 

a petició del Tercer Sector. Aquesta modificació permetrà establir un règim de 

concert diferenciat en el règim contractual que doni estabilitat i tranquil·litat a 

les persones a qui es presta un servei. Per exemple, històricament els serveis 

dirigits a persones amb discapacitat han estat prestats per entitats socials. 

Però la redacció actual de la Llei impedeix que aquestes entitats tinguin accés a 
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optar a prestar aquests serveis. Per tant, la canviarem per donar resposta a 

aquesta demanda del sector. S'ha obtingut el consens de tots els grups 

parlamentaris per aconseguir dur a terme la modificació de la llei, cosa que vull 

agrair als grups de l'oposició perquè ens permetrà avançar en la tramitació 

parlamentària. 

En polítiques d'immigració, aquest Govern continua fent feina per garantir la 

cohesió social amb mesures que millorin els processos d'acollida. Sobretot la 

integració social i laboral dels immigrants. Facilitant la igualtat d'oportunitats 

i l'accés als serveis públics. 

Les Balears continúen essent la comunitat autònoma amb més proporció de 

ciutadans estrangers. Però en els darrers anys les dades registren un canvi de 

tendència en la població estrangera a les Illes. El nombre d'estrangers residents 

es redueix, després d'anys de creixement. 

Ens trobam, per tant, davant una nova realitat social i econòmica. I 

actualment la denominada "segona generació del col·lectiu immigrant" és la 

que requereix més atenció i resposta a les demandes d'integració que es 

plantegen. 

Com a eix prioritari i entenent que són els portals d'entrada de qualsevol 

ciutadà i de la població immigrada, signam convenis amb les entitats locals per 

dur a terme projectes i actuacions en matèria d'integració social (1,3 milions 

euros). Aquestes institucions coneixen millor que ningú la realitat dels seus 

municipis. Per això poden aplicar programes específics que facilitin la 

integració social. 

 

És innegable que la conjuntura econòmica ha afectat tots els sectors. Les 

polítiques de cooperació no han estat una excepció. No obstant això, hem 

prioritzat l'actuació directa de les institucions i els actors de la cooperació en el 
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desenvolupament dels països del Sud i en l'acció humanitària. Per damunt 

d'altres actuacions, probablement necessàries però no prioritàries. 

Així s'ha recollit en el Pla Anual de Cooperació de 2013. Que ha marcat 

l'execució de les estratègies, objectius i actuacions en matèria de cooperació al 

desenvolupament. 

 

Vull destacar com a novetats principals del Pla de Cooperació la posada en 

marxa d'una nova línia d'ajuda. Un programa dirigit a immigrants 

extracomunitaris que es troben en situació d'especial vulnerabilitat. Que volen 

retornar voluntàriament al seu país d'origen i no disposen dels mitjans 

econòmics per fer-ho. 

El Govern no pot donar l'esquena a aquesta situació. Davant la sol·licitud de 

diferents col·lectius, com associacions d'immigrants, consolats... hem posat en 

marxa aquest programa pilot, dotat de 400.000 euros i que es gestionarà a 

través d'un conveni amb la Creu Roja. 

 

També feim feina en un Pla Pilot de Codesenvolupament, basat en el retorn 

voluntari. En aquest cas fonamentat en la capacitació professional dels 

individus que permeti la seva integració en el món laboral als seus països 

d'origen. 

Els parlaré ara de sanitat. I el primer que els vull dir és que el nostre gran 

projecte, el projecte estrella en aquesta matèria per a aquesta legislatura, és la 

sostenibilitat del sistema. Ni més ni manco. 

Segons el darrer Baròmetre Sanitari elaborat pel Ministeri, els ciutadans de les 

Illes Balears puntuen amb un 6,65 el funcionament de la sanitat. Una 

puntuació per damunt la mitjana nacional. 
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Quant a l'Atenció Primària, el 92,12 per cent dels balears considera que 

l'atenció rebuda ha estat molt bona o bona. De nou per damunt la mitjana 

nacional. 

Respecte a l'atenció rebuda a la consulta de l'especialista, el 89,47 per cent 

considera que ha estat molt bona o bona. També per damunt la mitjana 

nacional. 

No malinterpretin la intenció de les meves paraules. No vull que ningú entengui 

que el que dic és que això sigui mèrit d'aquest Govern. És mèrit dels 

professionals del nostre sistema sanitari, que fan una tasca extraordinària. De 

ningú més. Professionals que amb el seu indubtable esforç garanteixen la 

sostenibilitat del sistema. I és fonamental aconseguir aquesta sostenibilitat. 

Tenim una sanitat pública extraordinària, és un servei bàsic en el nostre model 

social. Així que les meves paraules únicament pretenien donar valor a la feina 

d'aquests professionals, i al seu esforç. 

Seguesc amb dades que reiteren el que acab de dir. S'ha reduït un 8,55 per 

cent el nombre de pacients pendents d'una intervenció. I un 13,32 per cent la 

llista d'espera de consultes amb l'especialista. 

En el primer semestre de l'any hem aconseguit aturar la tendència a l'alça de 

les llistes d'espera. I reduir tant el nombre de persones pendents d'una 

operació com de consultes amb l'especialista.  

S'ha tret més rendiment a les sales d’operacions. Cosa que ens ha permès 

operar més persones amb el mateix nombre de sales d’operacions. 

Ara, s'ha fet una passa més en la gestió de les llistes d'espera amb la derivació 

d'activitat de consultes, intervencions quirúrgiques i estades hospitalàries.  

Des de la conselleria s'ha creat el marc jurídic per integrar als hospitals privats 

sense ànim de lucre —Sant Joan de Déu i la Creu Roja— a la Xarxa Hospitalària 
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Pública. La integració d'aquests centres permetrà ampliar els serveis sanitaris 

públics i posar-los a disposició dels ciutadans. 

S’ha de tenir en compte, a més, que, encara en l'exercici de la sostenibilitat del 

sistema, al llarg d'aquest any s'ha fet una passa endavant en la posada en 

marxa de nous serveis. Em referesc a la Unitat de Cures Pal·liatives 

Pediàtriques, primera unitat d’aquestes característiques a Balears, que se suma 

a les de Madrid, Barcelona, València i Màlaga; i a la d'Urologia Pediàtrica de 

Son Espases. Serà una unitat de referència a Balears i donarà assistència a tota 

la població pediàtrica, calculada en uns 170.000 nins. 

Finalitzar nou hospital de Can Misses, a Eivissa,  es posarà en marxa el juny de 

l'any que ve. És la major infraestructura sanitària prevista en aquesta 

legislatura. 

El nou projecte incorpora millores assistencials proposades pels serveis mèdics. 

A diferència del projecte inicial, la nova modificació preveu un espai de 500 m2 

destinat al servei de Radioteràpia —amb un búnquer inclòs—, una reivindicació 

històrica que evitarà haver de traslladar els pacients a l'Hospital Universitari 

Son Espases, i que començarà a funcionar el desembre de 2014.  

Aquest servei de radioteràpia oncològica també es posarà en marxa a 

Menorca, el desembre de 2015 perquè, a diferència d'Eivissa, s'ha d'iniciar la 

construcció del búnquer. 

S'ha aconseguit reduir el cost de la concessió del nou Hospital de Can Misses 

en 33 milions d'euros. És important que em detengui en aquest punt. Una 

reducció de 33 milions, que per exemple pot comparar-se amb l'increment del 

cost de la concessió de Son Espases en 280 milions en la legislatura passada. 

Són diferents formes de gestionar. 

La nostra forma de gestionar és la que ens ha duit a posar en marxa la Central 

de Compres. Suposa que a partir d'ara existeix una única política de compres. 
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No una per cada gerència, com passava fins ara. Això suposarà un estalvi 

aproximat de set milions en la compra centralitzada de productes durant el 

primer any de funcionament. Un exemple d'eficiència. 

La implantació d'un nou model perquè el pacient sigui atès en el recurs 

assistencial més adequat al seu procés mèdic suposa un impuls a l'atenció 

sociosanitària. Així, Son Llàtzer gestiona els llits sociosanitaris de l'Hospital 

Joan March. I Son Espases els de l'Hospital General i el Psiquiàtric. Això ha 

suposat que només en el cas de l'Hospital Joan March s'hagi atès un 69 per 

cent més de pacients. 

Un altre dels focus en els quals s'ha actuat amb especial dedicació és la 

prevenció. Conscients que una actuació a temps, en qüestió de salut, és 

fonamental, s'ha posat en marxa per primera vegada la prova ràpida de 

detecció del VIH a farmàcies. 

Vull acabar aquest apartat dedicat a salut mostrant-los la meva enorme 

satisfacció per un fet que hem presentat recentment. Del qual els he parlat fa 

uns quants minuts. Em referesc a la posada en marxa d'un servei de radiologia 

oncològica a Eivissa i Menorca. La satisfacció que vaig sentir en anunciar-ho 

serà únicament superada per la que sentiré el dia que primer a Eivissa, el 

desembre de 2014, i després a Menorca, un any després, es tractin els primers 

pacients. I els vull demanar a tots un compromís amb aquest projecte. 

Si es mira això amb ulls d'economista, els avanç que no sortiran els comptes. 

Això s’ha de mirar amb ulls de justícia social. Vostès s'imaginen que als 

mallorquins malalts de càncer els diguéssim que han d'agafar un avió a 

Menorca o a Eivissa per rebre el tractament que necessiten? Els deman 

compromís per assegurar el servei siguin quines siguin les circumstàncies. I el 

compromís de veure aquest assumpte com una qüestió de justícia. Perquè si es 

veu així, em creguin, els comptes surten. 
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Aquest Govern continua apostant per l'esport. Continuam donant suport als 

esportistes amb ajuts per als desplaçaments entre les illes, als quals es destinen 

1.100.000 euros. Per ventura pareix poc. Però em poden creure, és molt i és del 

millor que podem fer en aquesta matèria. 

Volem acostar l'esport i els nostres esportistes a tota la societat. Potenciam el 

Centre d’Interpretació de l’Esport per donar a conèixer la riquesa de la nostra 

cultura esportiva i vetllar per la correcta conservació, catalogació i difusió del 

patrimoni esportiu de la comunitat. 

A l'inici de la legislatura, hi havia un gran consens sobre la necessitat d'un gran 

canvi. Pareixia que tothom sabia que era necessari aprimar l'Administració. 

Reduir la despesa pública. I també que si volíem un futur millor, havíem de 

canviar l'educació. No importa que els recordi quina posició ocupa la nostra 

Comunitat en aquesta matèria. 

Ni el sistema d'immersió era el culpable de tots els mals ni l'aplicació del 

Tractament Integrat de Llengües solucionarà tots els problemes de cop. Però 

tenim el convenciment que un sistema que garantesqui que al final de la 

formació els alumnes dominaran les nostres dues llengües oficials i l'anglès 

serà clarament millor per als alumnes. Perquè no fa falta que els recordi que la 

gran majoria d'aquests alumnes en acabar la seva formació aniran a un mercat 

laboral cada vegada més exigent, global i competitiu, en el qual el coneixement 

-domini- de l'anglès serà imprescindible.  

Aquest canvi era inajornable. Que s’havia de començar. Des de la seva 

acceptació hauríem de centrar el debat en com millorar-lo. No en com 

impedir-lo. 

El Tractament Integrat de Llengües es va materialitzar a través d'un Decret, que 

es va publicar l'abril de 2013. Després de dos anys de feina en els quals es va 
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estudiar la seva viabilitat i es va dissenyar el procés d'implantació i el seu 

contingut. El nou sistema educatiu, basat en l'equilibri de llengües, s'ha 

implantat enguany al primer curs de segon cicle d'infantil (3 anys); a 1r, 3r i 

cinquè de primària; i a 1r d'ESO. D’aquesta forma, la seva implantació es farà 

de forma progressiva en els anys successius fins que es completi en tots els 

cicles educatius. 

La posada en marxa del projecte plurilingüe respon al compromís amb 

l'excel·lència educativa, estructurant els alumnes com a eix vertebrador del 

sistema educatiu. És una acció estratègica dins aquest nou ordre de prioritats 

educatives. L'aprenentatge de les nostres dues llengües cooficials, el castellà i el 

català propi de les Illes Balears, amb les seves modalitats, així com una llengua 

estrangera, l'anglès, suposarà un gran avanç per als nostres alumnes. 

L'anglès s'ha convertit en llengua vehicular de comunicació a escala global. La 

implantació d'aquest projecte és irrenunciable. I feim tard. 

 

La universalització de l'aprenentatge de l'anglès a les aules consagra l'aposta 

per la igualtat d'oportunitats de tots els alumnes. Més enllà de la seva condició 

econòmica o social. Resultant una implantació progressiva que determina un 

equilibri lingüístic pretès per una inqüestionable majoria social d'aquesta 

terra. 

 

Els resultats del  sistema educatiu actual, en vista de les qualificacions 

obtengudes pels nostres alumnes a les proves comparatives internacionals 

(PISA), demostren que la seva implantació als centres educatius ha resultat un 

fracàs absolut. Les nostres illes són a la coa d'Europa en termes de fracàs 

escolar (39%) i d'abandonament escolar (36,70%). 
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L'Institut d'Avaluació i Qualitat del Sistema Educatiu elabora en aquests 

moments unes proves de nivell de competència en comunicació lingüística als 

alumnes de primer, tercer i cinquè de primària. Es comprovarà el nivell i 

s’analitzarà la situació de partida i l'efecte del canvi de projecte educatiu. La 

nostra vocació és avaluar per millorar. És l'única manera que els canvis puguin 

donar resultats positius. 

Estic absolutament convençut que un futur amb garanties per als nostres 

alumnes necessita altesa de mires i l'adopció de decisions fermes en el present. 

La formació del professorat és vital per desenvolupar un projecte tan 

important. Està en funcionament el Pla de Formació del Professorat en 

Llengües Estrangeres. Recull, com una de les seves quatre línies prioritàries, 

l'ensenyament de i en llengües estrangeres. Aquest pla oferirà a través de la 

xarxa dels sis centres de professors existents una oferta formativa variada, de 

qualitat i funcional per garantir que el professorat adquiresqui la capacitat 

d'utilitzar la llengua anglesa eficaçment. Amb fluïdesa i precisió com a mitjà de 

comunicació en situacions de la vida professional, dins la seva aula i el seu 

centre, i de la vida quotidiana com a mitjà d'expressió personal. 

 

A més, el Govern ha obert les matriculacions a les escoles oficials d'idiomes per 

a totes les persones que necessitassin impartir classes en una llengua 

estrangera, especialment en anglès. S'han eliminat les llistes d'espera. I s'han 

organitzat diferents cursos en els centres de formació del professorat en anglès 

per a aquells docents que necessitin impartir matèries específiques en anglès. 

Per al curs que ve s'han preparat uns cursos d'anglès gratuïts adreçats al 

professorat de centres públics i privats-concertats i als inspectors educatius. 

D'altra banda, els auxiliars de conversa donen reforç als professors de llengua 

estrangera mitjançant activitats escolars orals amb els alumnes. Una feina que 

contribueix a millorar i reforçar la seva comunicació en llengua estrangera. El 
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nombre d'auxiliars de conversa ha augmentat considerablement, ja que ha 

passat de 35 a un total de 124 auxiliars que faran feina des de l'octubre fins al 

maig de 2014 amb alumnes de prop de 300 centres educatius. 

 

Quant a escolarització, la prioritat des de l'inici de legislatura ha estat donar 

resposta a les necessitats històriques, especialment pronunciades a Eivissa 

(construcció de tres centres nous), i en menor mesura a Mallorca (dos centres 

nous) i Menorca. I una vegada resoltes aquestes necessitats, la Conselleria s'ha 

centrat en les necessitats de millora de centres i en actuacions sobre temes de 

seguretat i supressió de barreres. La inversió total en infraestructures escolars 

des de l'inici d'estiu fins a finals d'any és de 27 milions i mig d'euros. 

Però l'educació va més enllà de les aules. Creim que és fonamental apostar per 

la pràctica a empreses a través del programa de formació dual captant noves 

empreses que ajudin els nostres alumnes a relacionar la formació i la feina. 

Això permet que els estudiants de formació professional exercesquin de forma 

simultània el seu procés formatiu i la seva primera ocupació. I d'altra banda 

apostam per la mobilitat del professorat i per la col·laboració dels centres 

educatius en l’àmbit internacional a través dels programes educatius de 

cooperació internacional amb fons europeus. 

Ens preocupa l'educació en tot el seu procés. La col·laboració del Govern amb 

la Universitat està donant fruits. Des de les noves titulacions, entre les quals 

vull destacar la doble titulació d'Administració i Direcció d'Empreses i Dret, 

fins a l'esforç que feim per mantenir les beques d'allotjament amb l'objectiu 

de fomentar la integració dels nous estudiants de la UIB en la vida acadèmica 

del campus universitari. Facilitant també l'accés als estudis universitaris a 

persones amb dificultats econòmiques i contribuint a superar les barreres de 

mobilitat degudes a la insularitat i a la distància entre el domicili dels alumnes i 

el campus universitari. 
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Els vull parlar ara de cultura. Entenem que el foment de la cultura, el suport als 

nostres artistes i la promoció de les nostres arts, música i cultura popular és 

una tasca que no es pot basar en el desenvolupament exclusiu del concepte de 

subvenció. Davant la difícil conjuntura econòmica s'han hagut de cercar 

alternatives que fessin possible el manteniment de programes culturals. Fins i 

tot, la viabilitat d'una cosa tan important per a tothom com la mateixa 

orquestra simfònica. 

 

No obstant això, i gràcies en molts de casos a la col·laboració privada, hem 

pogut mantenir, desenvolupar i fins i tot crear iniciatives per acostar la cultura 

a tothom. Com a exemple m'agradaria citar les Converses Literàries de 

Formentor o el programa d'activitats "Viu la Cultura". 

 

Respecte als àmbits relacionats amb la música, les arts escèniques, la cultura 

popular i el sector audiovisual, es té per objectiu la projecció exterior i es 

materialitza a través de la participació en fires i festivals, i el suport en el 

desplaçament dels artistes i creadors per exhibir la seva obra més enllà de la 

nostra comunitat. 

 

Quant a la promoció i difusió de les arts plàstiques, vull destacar sa Llonja: des 

de l'acabament de les obres de restauració s'han iniciat una sèrie d'actuacions 

que, d'una banda, permeten recuperar l'edifici i, de l’altra, el seu ús com a 

escenari per a exposicions relacionades amb les arts plàstiques, amb noms de 

la talla de Fabrizzio Plessi, Bernadí Roig o Toni Cragg. 

 

Al llarg d'aquesta legislatura, conflueixen al calendari la celebració de 

nombroses efemèrides relacionades amb personatges cèlebres: bé oriünds de 

les Illes Balears (III centenari del naixement de Fra Juníper Serra, 700 aniversari 
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de la mort de Ramon Llull, o el I centenari del naixement de Marià 

Villangómez) o bé vinculats pel seu llegat a la nostra terra (com el I centenari 

del naixement de l'Arxiduc Lluís Salvador el 2015). 

 

El Govern va anticipar el protagonisme que Juníper Serra anava a adquirir el 

2013 a propòsit de la celebració del III centenari del seu naixement, i va 

expressar el seu compromís d'impulsar un esdeveniment commemoratiu per 

retre-li homenatge i (re)descobrir el verdader valor de la seva figura i el seu 

llegat històric i cultural. 

 

Ha significat un exercici de responsabilitat institucional envers un dels nostres 

millors "ambaixadors" en l'escena nacional i internacional. 

 

L'"Any Juníper Serra" ha permès establir les bases per desenvolupar un nou 

producte turístic cultural, per intensificar les relacions comercials amb els 

Estats Units, des del punt de vista de la internacionalització, de la inversió 

estrangera, i per promoure la cultura pròpia. 

 

I precisament com a eix vertebrador de la nostra cultura, com a mitjà 

vertebrador i de cohesió de la nostra cultura pròpia, hem fet feina des del 

primer any de govern per cercar alternatives que fessin viable el manteniment 

de la televisió i la ràdio autonòmiques. 

 

I ho hem fet apostant per un model de gestió directa d’IB3. Som conscients de 

la dificultat que planteja mantenir aquest model de gestió. Això no obstant, 

creim que és l'únic que garanteix la sostenibilitat de les empreses audiovisuals 

de les nostres illes. 
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El Govern continua amb el compromís de mantenir un sector audiovisual a les 

Illes, cosa que implica garantir la ràdiotelevisió autonòmica, fer-la sostenible i 

solvent. És a dir, fer efectiu el dret dels ciutadans d'aquestes illes a rebre una 

informació independent, veraç i plural. 

 

Els vull recordar les xifres amb què ens trobàrem en arribar al Govern, perquè 

eren realment alarmants. Dels 88,3 milions pressupostats per a 2010, es varen 

acabar gastant 96 milions d'euros. Enguany complirem el pressupost assignat 

de 30 milions d'euros, i a pesar de la reducció del pressupost, les audiències 

han pujat, una mostra més de l'excel·lent gestió que es du a terme. 

 

Seguint en aquesta matèria, em vull referir a la Llei Audiovisual de les Balears. 

Es tracta d’una llei consensuada amb el sector audiovisual que suposarà, sens 

dubte, una impagable promoció turística que ajudarà a la reactivació 

econòmica i a la desestacionalització, i com a conseqüència, a la creació de 

nous projectes empresarials i la generació de llocs de feina. 

 

També canviam les polítiques de desenvolupament amb vista a créixer al nostre 

propi mercat i al de l'exterior. 

Ara els parlaré d’Europa. 

En primer lloc vull destacar la importància clau que tenen en aquests moments 

les negociacions que es duen a terme sobre el Marc Financer de la Unió 

Europea per al període 2014-2020, en què es dirà el repartiment dels fons 

europeus, i en les quals, com tots vostès saben, ens hi jugam molt. 

D’ençà que l'octubre de 2011, la Comissió Europea va presentar les seves 

propostes legislatives sobre la política de cohesió, duim a terme una intensa 

tasca de negociació, tant davant les institucions europees com davant el 

Govern d'Espanya per acostar les nostres propostes. 
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Treballam activament per defensar el reconeixement d'un tractament específic i 

d'uns instruments financers específics per a les illes que contribuesquin a 

pal·liar els desavantatges i els costs addicionals derivats del fet insular. 

No sol·licitam cap tracte de privilegi. Sí un tracte just i específic per a les 

regions insulars, que afavoresqui suprimir les disparitats regionals i els 

obstacles al desenvolupament derivats de les seves limitacions geogràfiques 

naturals permanents i estructurals. La nostra finalitat és assegurar un 

desenvolupament equiparable al de la resta de territoris europeus i reforçar la 

competitivitat de l'economia local i regional. 

En aquest context, i amb vista a reforçar la nostra posició i capacitat 

d'influència a escala europea, acabam d’assumir la presidència de la Delegació 

Espanyola en el Comitè de les Regions. Estic convençut que es tracta d'una 

plataforma idònia per obtenir les aliances i els suports necessaris en la defensa 

dels nostres interessos davant les institucions europees. 

El nostre objectiu és aconseguir de Brussel·les un tracte específic i 

compensatori. Semblant al de les regions ultraperifèriques. 

I per a la nostra comunitat tenia una rellevància especial canviar la política 

agrària i la tramitació dels ajuts europeus. Ara els nostres agricultors i 

ramaders veuen com el pagament dels ajuts compromesos, tant els directes 

d'Europa com els cofinançats, es perceben de manera regular i es gestionen 

amb celeritat.  

 

De fet, ja és el segon any que som una de les primeres comunitats a tramitar els 

pagaments. Enrere queda l'ostracisme a què es va relegar el sector per part de 

l'Executiu anterior. 

 

Però no només és el nostre deure agilitar les tramitacions. Hem d'aconseguir 

augmentar el finançament en la Política Agrària Comuna. La necessitat de 
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veure compensats els inconvenients que té la insularitat per al sector 

agroalimentari és un fet fonamental per garantir el nostre camp i les nostres 

explotacions.  

 

Però canviar les polítiques de suport al sector no només implica demanar 

ajuda. Perquè aquí hi queda molt per fer. I hi feim feina, ordenant la normativa 

per simplificar-la o adaptar-la al dinamisme amb què evoluciona la nostra 

indústria agrària i pesquera. D'aquesta manera, l'aprovació de la primera Llei 

de pesca permetrà regular l'activitat en tot el seu procés. I es veurà 

complementada per una Llei agrària. L'objectiu de totes dues és aconseguir un 

important impuls a tot el sector. Seran realitat l’any que ve. 

 

I també es fan passes rellevants i necessàries en la regulació sobre l'ordenació 

del territori. Per primera vegada en la seva història, les Illes Balears disposaran 

d’una regulació integral de la normativa urbanística. La Llei de l'ordenació i ús 

del sòl, en plena tramitació parlamentària, substituirà una dotzena de normes 

disperses i permetrà tenir un marc de referència. 

 

Una llei que cerca el màxim consens. Des de l'inici del procés d'elaboració 

d'aquest Projecte de llei s'hi ha involucrat la societat civil, les administracions 

públiques i els diferents partits perquè aportin les seves propostes a fi de 

solucionar problemes que s'arrosseguen des de fa anys. 

 

Volem la simplificació i la racionalització del planejament, de la gestió i la 

disciplina urbanística. És una llei que prioritza les actuacions de regeneració 

urbana. En detriment d'aquelles altres que pretenen la transformació de sòl 

rústic en urbà. No suposa ni una passa enrere en la protecció del sòl rústic. 
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I si parlam d'ordenació i planejament, ha estat prioritari per a aquest Govern 

analitzar en profunditat la gestió del nostre recurs més bàsic: l'aigua. És 

necessari aconseguir l'equilibri entre el bon estat ecològic i la satisfacció de la 

demanda. 

 

El mes d'agost passat, el Consell de Ministres va aprovar el nou Pla Hidrològic 

de les Illes Balears, en substitució del vigent des de l’any 2001, és a dir, des de 

fa 12 anys. Va rebre un gran suport tant al Consell Balear de l'Aigua com al 

Consell Nacional de l'Aigua. És més proteccionista que el pla anterior. 

Desenvolupa una important estratègia en matèria d'inversions hidràuliques 

fins a l'any 2027. 

 

I respecte a aquestes inversions vull fer ressaltar el gran esforç que es fa a pesar 

de la delicada situació econòmica en la qual ens trobam. Enguany, s'hauran 

licitat 15 milions d'euros. Tant en obres per a depuració i dessalatge com en la 

millora de la xarxa de sanejament de diferents municipis. Per a l'any que ve, 

l'esmena als Pressupostos Generals de l'Estat per a actuacions en matèria de 

depuració per import de 74 milions ens permetrà fer-nos càrrec de la 

construcció de noves depuradores, necessàries per garantir el tractament de les 

aigües residuals. 

 

Realitzar inversions com les que els he esmentat, que realment són necessàries, 

no haguessin estat possibles si no tenguéssim la credibilitat que demostra el fet 

de gestionar amb eficiència i d’haver apostat per la sostenibilitat en altres 

àrees. 

 

Un exemple d'això és la forma com hem canviat les polítiques de transport. 

Amb manco pressupost, Serveis Ferroviaris de Mallorca i el Consorci de 

Transports traslladen ara més viatgers amb tren, , i amb autobús que el 2010. 
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Avui, el tren i el  estan garantits. I ens hem enfrontat amb realisme a la zona 

degradada del projecte del Pacte Manacor-Artà amb una Via Verda que serà 

realitat l'estiu que ve. Un itinerari de 28 km integrat al paisatge. Una aposta 

pel turisme actiu, que repercutirà, ben segur, positivament en la dinamització 

econòmica i social de la comarca del Llevant. 

 

A més, els anuncii que el sector del transport també tendrà la seva pròpia 

normativa autonòmica l'any que ve. Fa uns quants dies, el Consell Balear de 

Transports va informar favorablement sobre l'esborranyi es tenen en compte 

les aportacions del sector.  

 

A més de regular el transport de viatgers en les diferents modalitats, incidirà 

d’una manera especial en la planificació de les infraestructures, per garantir 

que les de certa envergadura estiguin perfectament justificades des de 

paràmetres de demanda, cost i servei. 

 

Quant a política d'habitatge, els canvis són també evidents. 

El nostre objectiu ha estat i és facilitar el lloguer dels pisos lliures gestionats per 

l'IBAVI als col·lectius amb manco recursos. Parlam de 200 famílies que han 

pogut beneficiar-se de lloguers a 150 euros. I també parlam de les 306 famílies 

que s'han beneficiat de la interrupció de la interposició de demandes per falta 

de pagament. 

 

Estam canviant la forma d'entendre la protecció del nostre patrimoni natural. 

Fomentam l'ús públic dels nostres espais naturals i finques públiques com a 

millor garantia de la seva conservació. Perquè només des del coneixement del 

nostre patrimoni i de les seves meravelles, serà possible impulsar una verdadera 

consciència de respecte i cura del nostre entorn. 
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A més de fer feina en matèria de sensibilització, per part nostra, feim els 

deures, i l’any que ve s'aprovaran els primers plans de gestió on es recullen les 

mesures de conservació dels espais protegits per la Unió Europea per un 

període de 6 anys. 

 

A Formentera, la Reforma de la Llei de costes ha tengut en compte l'especial 

configuració de l'illa, una reivindicació històrica, i hem dedicat un interès 

especial a trobar solucions per a la conservació de la posidònia. 

D'altra banda, treballam en l'ordenació, ús i gestió dels recursos naturals de la 

serra de Tramuntana, de ses Salines d'Eivissa i Formentera i de Cabrera, a 

través de la modificació dels PORNs. 

 

I els vull parlar especialment dels nostres boscs. Ocupen un 45% del territori. 

Per millorar la gestió d'una cosa tan important per a tothom, abans d'acabar 

l'any aprovarem el Pla Forestal de les Illes Balears. Que vendrà acompanyat pel 

IV Pla de Lluita contra Incendis Forestals. El Pla Forestal pretén ser el document 

de referència de la política forestal a les Balears. Actualment, la nostra 

Comunitat Autònoma és l’única que no disposa d’un pla d’aquestes 

característiques.  

 

Els objectius principals són clars: d’una banda, equilibrar les múltiples 

funcions dels boscs amb la satisfacció de les diferents demandes ambientals, 

econòmiques i socials; d’altra banda, proporcionar el marc territorial i 

estructural necessari per aconseguir una activitat forestal competitiva; i, 

finalment, facilitar processos viables cap a nous models d’economia verda. 

 

Quant a la gestió forestal, és evident que enguany no ha estat un any fàcil a 

causa de l'incendi que va afectar la Serra. Un incendi que des del primer 
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moment va ser qualificat pels tècnics com a "fora de capacitat d'extinció" per 

les condicions climàtiques i orogràfiques. Un incendi l'estimació del qual 

superava les 5.000 ha, i que, gràcies al major operatiu coordinat a les Illes 

Balears en un esdeveniment així, va tenir un balanç final de 2.335 hectàrees. 

 

L'excel·lent coordinació entre totes les administracions en la gestió de 

l'emergència va ser un exemple de professionalitat. Actuar ràpidament davant 

tal desastre natural ens fa superar-nos a tots i fa prevaler la feina en equip per 

aconseguir l'objectiu. 

D'altra banda, i per garantir també accions més ben coordinades vetlant per la 

nostra seguretat, hem aprovat enguany la Llei de coordinació de policies locals. 

Potencia figures especialitzades dins els cossos de policia local com el Policia 

Tutor i l'agent especial d'atenció al turista. 

Hem aprovat el Fons de Seguretat Pública i l’hem dotat amb 3 milions d'euros. 

I s'han posat en funcionament els Consells de Coordinació de Policies Locals. 

La coordinació, com veuen, perquè tot sigui més senzill, és una de les normes 

que ens hem aplicat. I el canvi que més mostra la nostra forma de gestionar és 

la reforma de l'administració que hem emprès. 

La reducció de l'estructura política es va dur a terme just començar. Tenint clar 

que la prioritat era el control financer i l'estabilitat pressupostària. Després de 

dos anys de Govern i havent arribat a l'equador de la legislatura, queda molt 

de camí per fer, però les coordenades han canviat i per això hem creat dues 

conselleries per gestionar les polítiques socials i d'impuls econòmic. 

Som pioners en l'aplicació de moltes de les reformes que du a terme l'Estat. 

Ens enfrontàvem a reduir la despesa desmesurada d'una administració que 

havia anat creixent sense control. Un esforç titànic en totes les àrees, i amb 
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celeritat en la reducció d'empreses públiques. És una realitat que actualment 

n'hi ha 113 manco. Cosa que ha suposat un estalvi de 352 milions d'euros. 

Hem aconseguit ajustar la despesa i mantenir els serveis essencials amb un Pla 

Estratègic de Funció Pública. Basat en la reestructuració dels recursos humans i 

al mateix temps s'ha fet un esforç per la millora estructural de les condicions 

laborals. Com a exemple els recordaré realitats que varen ser promeses durant 

molts d’anys i que quedaren en no res. Que ara puc afirmar amb satisfacció 

que encapçalam des de les Balears, a tot Espanya, reformes que eren tan 

necessàries: 

La realització de la primera auditoria de Recursos humans, el Decret de 

Teletreball, la firma del V Conveni Col·lectiu, la tramitació del Decret d'Horaris 

Especials, el de mobilitat intradministrativa o el Concurs de trasllats, que s'ha 

convocat per primera vegada en quatre anys perquè els funcionaris puguin 

promocionar-se o canviar de lloc de feina. 

A més, estam canviant d'una vegada l'embolic administratiu que embolica el 

ciutadà. Gestionant amb l'objectiu únic de la simplificació administrativa. 

El Decret de simplificació documental servirà perquè tots els ciutadans facin els 

seus tràmits des de ca seva. La Llei d'activitats possibilitarà que el 90% de les 

activitats es puguin iniciar presentant només una declaració responsable. 

De la mateixa manera, la firma d’un conveni entre el Govern, els consells 

insulars i l'Ajuntament de Palma evitarà que els ciutadans hagin de presentar la 

mateixa documentació fins a tres vegades. 

La reforma de l’Administració no es pot limitar als òrgans del Govern. Totes les 

institucions públiques s’hi han d’implicar.  
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Com el parlament. He convidat els grups de l'oposició (i avui torn a convidar-

los) que ens asseguem per analitzar en profunditat una proposta seriosa i 

realista. Que inclou la reducció del nombre de diputats i el canvi del sistema de 

retribucions actual per un sistema de dietes. Sumant les dues reformes 

proposades l'estalvi aconseguit per legislatura seria de quasi 12 milions 

d'euros. 

Sí, són canvis de mentalitat. Ens hi vam comprometre. Una altra manera de 

gestionar. Com també ho és la nostra aposta per la llibertat, i per això els 

parlaré del respecte a les Institucions i al patrimoni de tots. 

 

Els parl de la Llei sobre l'ús dels símbols institucionals de les Illes Balears per 

regular una matèria que no ho estava. L'objectiu, aclarir l'ús de símbols 

oficials i com es poden utilitzar en immobles o mobles afectats dels serveis 

públics. La seva finalitat és evitar confusions als ciutadans i respectar els seus 

drets. Perquè els edificis públics han de representar l'interès general amb 

objectivitat i no han d'acollir mostres polítiques que representen una part de la 

societat, i no poden utilitzar-se com a plataforma de manifestació de cap 

ideologia política. 

 

Hem canviat també la gestió dels recursos, cercant l'equilibri financer i la 

consolidació fiscal. 

Com he dit en moltes ocasions, i ho torn a repetir perquè consider que és molt 

important, no podem oblidar d'on venim. Quin és el nostre punt de partida. 

Quan aquest Govern va iniciar el seu camí va tancar l'any 2011 amb un dèficit 

del 4,19%. Una xifra que gairebé quadruplicava el màxim permès per l'Estat. En 

només un any, el dèficit es va reduir fins a l'1,8% del Producte Interior Brut. 

Situant-nos en nivells de l'any 2006, abans que començàs la crisi. 
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El dèficit de 2012 va posar de manifest l'important esforç col·lectiu duit a 

terme per l'administració i, especialment, pels ciutadans, per equilibrar els 

comptes públics. Un esforç que s'ha traduït en el major ajust econòmic de la 

història de la Comunitat Autònoma de les Illes Balears. 

Tots sabem que aquests resultats no s'haurien aconseguit sense prendre 

mesures dures i dràstiques. Però també s’ha de reconèixer que s'ha aconseguit 

duent a terme una gestió més eficient. Una estructura sobredimensionada i no 

coordinada havia anat provocant una despesa irracional i desmesurada. Per la 

qual cosa l'eficiència i l'eficàcia eren criteris d'aplicació obligada en 

l'Administració pública. 

Complir el dèficit significa poder complir els compromisos de pagament 

d'aquest Govern. Significa no conduir al tancament centenars d'empreses. 

Significa no sentenciar a l'atur milers de treballadors. Significa més confiança 

en els mercats. Significa un menor tipus d'interès, la qual cosa es tradueix en 

un major estalvi per als ciutadans. I així podria continuar enumerant moltes 

altres conseqüències positives del compliment del dèficit. 

Per a 2013 el Consell de Política Fiscal i Financera va atendre les dues grans 

reclamacions del Govern de les Illes Balears: establir un dèficit asimètric i 

inferior al que es va assolir l'exercici anterior. D'aquesta manera, les Balears 

tendrà un objectiu de dèficit de l'1,47%. I enguany, el 2013, complirem 

l'objectiu de dèficit. 

El Govern sempre ha defensat que tenir un major objectiu de dèficit no és cap 

alegria. Perquè més dèficit suposa més endeutament. Però és necessari mentre 

no es reformi un sistema de finançament que, recordem-ho, és injust amb les 

Balears. 

Per això, el Govern ha reclamat, reclama i reclamarà un sistema de 

finançament que, com a mínim, situï les Balears anualment en la mitjana de 
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finançament per habitant. Amb el sistema actual som la segona comunitat 

autònoma que més aporta, però en els lliuraments a compte estam en la 

tretzena posició en els ingressos per transferir en l'exercici corrent, i només dos 

anys després s'equilibra el sistema. Aquest injust desequilibri ens obliga a 

acceptar un marge de dèficit més gran mentre es procedeix a la reforma. 

Per solucionar-lo, una cosa per la qual lluitarem fins al final, el Govern entén 

que la reforma del sistema de finançament s'ha de basar en diversos aspectes: 

-El primer, aprofundir en la cessió de capacitat normativa a les comunitats 

autònomes i donar més seguretat als ingressos. Sense que depenguin de 

lliuraments a compte o futures liquidacions que no s'ajusten als cicles de les 

economies autonòmiques. El sistema actual és massa complex i poc 

transparent. 

-D'altra banda, procedir a una major descentralització dels ingressos que es 

correlacioni amb el fet que les autonomies són les que gestionen les grans 

competències de l'Estat del Benestar. 

-A més, s’han de determinar de forma correcta els costs uniformes de la 

prestació dels serveis públics essencials. És veritat que el Fons de Garantia dels 

serveis públics essencials permet un anivellament parcial entre les comunitats, 

preservant el principi d'ordinalitat, però la introducció del Fons de Suficiència 

ho trastoca novament tot i provoca un enorme perjudici a les Balears. De fet, 

es pot recordar que el sistema actual no cobreix, ni de bon tros, la despesa de 

les Balears en Sanitat, Educació i Serveis Socials, que era allò que precisament 

pretenia. 

Tot això s'ha d'emmarcar en un esforç de solidaritat que tots estam disposats 

a fer. 
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El Govern de les Illes Balears, per tant, té molt clar que vol continuar essent 

solidària amb la resta de comunitats autònomes. Però considera just que es 

modifiqui el sistema de finançament actual per no continuar essent una de les 

regions més perjudicades d'Espanya. 

En aquest sentit, el Govern considera molt positiu que el debat sobre la 

reforma del sistema ja sigui damunt la taula. Al llarg de 2014 es concretaran 

les modificacions necessàries gràcies al profund estudi de totes les dades 

necessàries, com les balances fiscals que es publicaran el desembre, o la 

reforma fiscal per a tot l'Estat que es presentarà el mes de març. 

Així mateix, el Govern ha sol·licitat que l'acord sobre el nou sistema de 

finançament s'apliqui amb efecte retroactiu al gener de 2014, tal com ja es va 

fer en la reforma anterior. 

Aquest Govern va assumir com un dels seus primers compromisos aturar el 

deute comercial que tenia amb els seus proveïdors, xifrat en més de 1.600 

milions d'euros. S’havia de posar fi a la situació d'anys d'impagaments que 

llastrava la continuïtat i el creixement de les empreses, motors del creixement 

econòmic. 

La primera actuació era baixar el dèficit de 1.116 milions, i en un any es va 

reduir a només 476, la qual cosa suposa 640 milions manco d'endeutament. 

És fer trampa agafar les xifres del Banc d'Espanya només referides a deute 

bancari i amagar els 1.600 milions d'euros que es devien a proveïdors i 

institucions de la nostra Comunitat. Amb la quantitat esmentada el deute real 

a 30 de juny de 2011 serien 6.032 milions d'euros. En el període 2007/2011 

l'increment del deute a les Balears va ser del 253% (de 1.798 milions a 4.560 

milions). Això, recordem, sense comptar la motxilla a proveïdors, mentre que 

des del 30 de juny de 2011 el deute només s'ha incrementat en els dèficits 

incorreguts més els gairebé 900 milions de pagament a proveïdors. 
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I és que un dels motius pels quals s'ha incrementat el deute és que el Govern 

ha transformat el deute comercial que tenia amb proveïdors en deute financer. 

Aquest pas era imprescindible per posar fi als impagaments del Govern als 

proveïdors, que superaven els 1.600 milions d'euros. Aquests no podien 

continuar suportant el finançament de les polítiques públiques a costa de no 

cobrar ells. 

Més dèficit significa més endeutament, i mentre es liquidin els pressuposts de 

la Comunitat amb dèficit l'endeutament continuarà pujant. L'única manera de 

reduir l'endeutament és equilibrar els comptes i això és el que fa el Govern. 

S’ha de recordar que, fins ara, ja s'han pagat més de 900 milions d'euros a 

través dels dos plans de pagament a proveïdors ja implantats. Hi ha el tercer en 

marxa amb el mateix objectiu que els anteriors: aturar l'alta morositat de 

l'administració pública. 

Els Pressuposts de la Comunitat per a 2014 destinen el 25% del total de la 

despesa al deute públic, amb un creixement del 21% com a conseqüència de la 

necessitat de donar resposta, a més, als 200 milions de l'amortització dels 

bons patriòtics emesos el 2011 per l’anterior Govern del Pacte.  

És d'una irresponsabilitat extrema demanar que no es pagui el deute. I més si 

correspon a ciutadans que varen ajudar l'Administració en un moment donat. 

El Govern no comparteix la política d'inversions que preveu el projecte de 

Pressuposts Generals de l'Estat i que deixava de nou a les Balears a la coa de 

les inversions estatals, amb 74,02 milions d'euros, el 0,8% del total de la 

inversió territorialitzada per a 2014. Formular un projecte comú per a Espanya 

significa pensar en totes les parts del país a l'hora de planificar inversions. 

Per això el Govern ha negociat i continua fent-ho amb el Govern espanyol per 

rectificar les lamentables xifres d'inversió previstes. En aquest sentit, l'esmena 
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presentada pel Partit Popular suposarà una inversió afegida de 74 milions 

d'euros en obres hidràuliques. Amb aquesta esmena, les Balears es col·locaran 

a 74 euros de la mitjana estatal en inversió territorialitzada. És a dir, més a 

prop que mai de la mitjana. 

Voldria destacar i deixar clar que les inversions estatals a la nostra comunitat 

baixen en menor mesura que en el conjunt d'Espanya (un -5,7%, davant el -

7,1% de la mitjana), i que augmenta la participació de les Illes en relació amb 

el total (passa del 0,7% al 0,8%). Però també és cert que la CAIB continua 

essent tractada injustament, lluny de la mitjana d'inversions. 

Ara bé, s’han de recordar algunes xifres: el 2008 l'1,1% de la inversió 

territorialitzada va correspondre a les Balears; el 2009 va ser l'1,2%; el 2010 el 

0,9%; el 2011, amb el govern de José Luis Rodríguez Zapatero va ser de l'1,1%, 

amb 211 milions per davall la mitjana; els pitjors pressuposts de la història per 

a les Balears. El 2012 la inversió territorialitzada va ser de l'1,1%; i el 2013, 

amb 168 milions d'euros, es va elevar a l'1,5% 

El projecte de Pressuposts Generals de l'Estat per a 2014 recull, a més, un 

increment a la partida per a les bonificacions del transport aeri. I consignen, en 

un apartat diferent del d'inversions, recursos per donar resposta als antics 

convenis de carreteres pendents de pagament. Així, inclouen els 90,3 milions 

d'euros corresponents al conveni de carreteres de l'any 1998.  

Un deute del Govern central amb les Illes Balears que aquest Govern ha 

aconseguit que pagui. Una injecció de doblers que pertanyia als ciutadans de 

les Balears i que ha generat tants de dubtes i tantes crítiques per part de 

l'oposició. Idò són aquí, s'han aconseguit i una vegada més aquest Govern ha 

demostrat que es dedica a fer molta feina i a parlar poc. 

Quant al projecte de Pressuposts Generals de la Comunitat per a 2014, 

aquests pressuposts tenen per objectiu consolidar el creixement econòmic de 
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les Balears, mantenint el procés de reformes estructurals i reforçant els serveis 

públics essencials que formen l'Estat del Benestar. Són, per primera vegada, 

consolidats, ja que inclouen l'Ib-Salut i l'Agència Tributària de les Illes Balears. 

El pressupost per a 2014 arriba als 3.875.069,60 euros. Amb un increment del 

7,7% respecte a l'any passat, que permetrà, en un escenari de recuperació 

econòmica, complir els compromisos en matèria de dèficit (1% del PIB) i 

deute, i al mateix temps fa un èmfasi especial en els serveis socials i en les 

inversions que donen un valor afegit als principals sectors productius de les 

Balears, com és el cas de la depuració o el dessalatge d'aigües o les energies 

renovables. 

En aquest sentit s’ha de destacar, d'una banda, que el 80% de la despesa no 

financera es destina a Sanitat, Educació i Serveis Socials i que la Conselleria de 

Família i Serveis Socials experimenta una pujada del 7,24%. Així mateix, s’ha de 

subratllar que la partida d'inversions reals puja un 9,26%, i que la promoció 

econòmica suposa un 13% del total del pressupost. 

S'ha parlat molt de les Inversions Estatutàries. Aquest Govern, a diferència de 

l'executiu del Pacte, que va ignorar el problema, desenvolupa una intensa 

activitat de gestió per resoldre, mitjançant una solució planificada en el temps i 

ajustada a les limitacions pressupostàries del moment actual, l'execució de les 

actuacions previstes en el marc dels convenis d'inversions estatutàries en 

col·laboració amb l'Estat. Així com amb les diferents institucions executores 

dels projectes. 

L'objectiu final d'això és arribar a acords perquè la Comunitat Autònoma no 

es vegi obligada a reintegrar un sol euro a l'Estat dels fons transferits i no 

executats en termini. 

D'una banda, justificar a l'Estat les quantitats ja executades fins al moment, 

devers 100 milions d'euros, sense esperar a l'acabament del termini establert 
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per a la justificació. I, de l’altra, negociar la firma d'addendes als convenis de 

col·laboració en matèria d'Inversions Estatutàries per a: 

 Prorrogar els terminis d'execució, justificació i vigència. 

 Reprogramar les actuacions objecte de finançament. 

 Redistribuir el crèdit establert entre les actuacions per facilitar la 

justificació de la despesa. 

 

Els vull dir també, en l'àmbit de les reformes de l'Administració al qual faig 

referència, que era necessari, ja ho era el 2007 quan tocava per llei i no es va 

fer, però ara encara ho és més, aprovar una nova Llei de finançament de 

consells sobre cinc grans coordenades: 

 Respondre a dèficits estructurals de finançament dels Consells amb un 

marc normatiu igualment estructural que asseguri el finançament de les 

competències que exerceixen. A aquest efecte s'ha incrementat el 

compromís pressupostari en un 19% passant de 184 milions d'euros a 

212 milions. 

 Eliminar els convenis de finançament de les grans competències pròpies 

dels Consells de manera que el finançament de les competències 

esmentades no depengui de la voluntat de la Conselleria o del Govern de 

torn, sense necessitat de justificació de l'exercici de les competències 

que exerceixen en atenció a la seva autonomia. 

 Que la Llei doni estabilitat als ingressos en funció de variables de 

repartiment objectives i permeti als Consells participar en els increments 

d'ingressos de la Comunitat autònoma 

 Que es garantesqui el principi de suficiència, de mínims que preveu 

l'estatut i la possibilitat d'evolució dinàmica del model. 
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 Que les esmentades variables objectives de repartiment siguin revisades 

cada quatre anys perquè no succeesqui el que ha passat en aquesta 

ocasió i així poder adaptar el finançament al cicle econòmic de cada 

moment. 

 

En aquest sentit els anuncii que he convocat el Consell Financer Interinsular per 

la setmana que ve amb l’objectiu d’aprovar al si de l'òrgan esmentat la Llei de 

Finançament de Consells Insulars a l’efecte d'iniciar la seva tramitació 

parlamentària.  

Després de l'enorme esforç fet en termes d'equilibri financer, enguany hem 

apostat, mitjançant una reestructuració de l'organització del govern, per la 

gestió de les polítiques de foment de l'ocupació. Així, el Govern va crear la 

Conselleria d’Economia, que ha recollit el testimoni de les activitats iniciades i 

està desenvolupant intensament l'estratègia d'impuls a la reactivació 

econòmica. 

Aquest govern és molt a prop del petit comerç, ofereix facilitats de 

finançament, col·labora estretament amb la societat de garantia recíproca 

ISBA per bonificar diferents línies de finançament dirigides a petites empreses i 

a emprenedors. Les dades són significatives: fins al 31 de juliol ISBA ha permès 

la creació de 557 llocs de feina, el doble que l'any passat, i la creació de més 

de 100 empreses. A més de permetre el manteniment de gairebé 26.000 llocs 

de feina a través de les empreses avalades. 

S'han creat, a més, nombrosos beneficis fiscals per afavorir la creació 

d'empreses: beneficis fiscals en l'Impost sobre Successions i Donacions, sobre 

Transmissions Patrimonials Oneroses, Documents notarials, sobre la Renda de 

les Persones Físiques i deducció de 1.800 € per la realització d'inversions en 

empreses de nova creació, per esmentar alguns exemples. L'objectiu d'aquesta 
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deducció és facilitar que les empreses de nova creació es puguin finançar 

mitjançant la participació de persones que hi invertesquin.  

Amb aquest mateix objectiu hem centrat els nostres esforços a aconseguir 

Bonificacions a la Seguretat Social per a empreses dedicades a activitats 

turístiques que contractin a fixos discontinus avançant en la 

desestacionalització de l'economia de les illes. Ha tengut efectes positius sobre 

la contractació i ens impulsa a continuar treballant amb l'administració 

central per aconseguir que es mantengui, i fins i tot estam intentant que 

s'ampliï als mesos de febrer i novembre. 

Un altre dels nostres eixos bàsics per implantar polítiques de col·laboració amb 

les empreses per al seu desenvolupament és el Pla d'Internacionalització, posat 

en marxa durant el 2012 en col·laboració amb l'ICEX i les Cambres de Comerç. 

El principal objectiu d’aquest Pla és fomentar la internacionalització de la 

nostra economia i donar suport a les empreses de les Balears en la seva acció 

exterior. Enguany hem fet dos viatges oficials: un al Marroc, i un altre a Sud-

amèrica, concretament a Xile i l'Uruguai, als quals ens han acompanyat 

empresaris de la Comunitat. 

Es tracta d'una passa més en la col·laboració publicoprivada per la qual hem 

apostat des del principi de la legislatura. És imprescindible per continuar 

liderant la recuperació econòmica obrir camí als nostres empresaris perquè 

millorin la seva presència en altres mercats. Els hem d'ajudar a aconseguir-ho, 

a trobar totes les garanties, l’estabilitat i la col·laboració necessàries perquè 

puguin fer-ho. Les empreses participants en els dos viatges han estat 

principalment dedicades al sector d'infraestructures, serveis turístics, 

tecnològics i de consultoria de l'àmbit turístic. 

D'altra banda, amb el Pla de Dinamització del Petit i Mitjà Comerç pretenem 

incentivar el comerç de proximitat. Fer-lo més competitiu. I implantar el model 
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comercial més adequat per a cada municipi. I hem tengut en compte el 

caràcter turístic de la nostra comunitat i l'esforç per la desestacionalització 

declarant noves zones de gran afluència turística, la qual cosa permet la 

flexibilització d'horaris comercials. 

I, de nou, els parlaré de canvis en les diferents normatives. No són capritxos a 

cop de decret. Són la mera aplicació del sentit comú per dotar la nostra 

comunitat de mésr seguretat jurídica en múltiples àmbits, en els quals les 

normes, o estaven desfasades, o, simplement, no existien. 

Estam elaborant una nova Llei de Comerç que s'inspira en més simplificació 

administrativa; una nova Llei de Joc com a marc de referència i un suport legal 

a la normativa existent, modificant la llei de Cooperatives. I els anuncii que ja 

feim feina en el nou Decret d'Artesania per regular les normes existents en 

aquesta matèria des de l'any 1985, fa 28 anys, i que derivarà en una Llei 

d'Artesania, que definirà i emmarcarà d'una vegada aquesta activitat al segle 

XXI, amb una clara distinció entre el vessant del sector productiu i l'artesania 

no professional. 

En el gran interès que aquest Govern té per aclarir la normativa existent, em 

detenc en la Llei d'Ordenació del Sector Miner. Serà una llei que permetrà la 

recuperació del territori afectat per les pedreres obertes, abandonades fins ara, 

i de les futures. Volem consensuar-la al màxim, i s'han recollit propostes de 

millora de tot tipus. Ha de quedar clar que no permetrà l'obertura de noves 

pedreres en zones protegides. 

Les Balears es convertiran amb la futura Llei en una de les primeres comunitats 

que regula les mines pròpies, així com pedreres, salines, brolladors i 

instal·lacions geotèrmiques. Entre les novetats, voldria destacar que serà 

obligatòria la restauració de les excavacions. 
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D'altra banda, estam desenvolupant una estratègia en matèria d'energia que 

implica incentivar les polítiques d'estalvi energètic, amb la contractació 

coordinada del subministrament, i l'aposta per inversions productives en el 

marc de les energies renovables. 

Els avanç que el pròxim dia 4 de desembre presentarem el Pla d'Energies 

Renovables. Una eina bàsica per establir el marc de creixement i 

desenvolupament en aquest camp. Cercarà el màxim consens amb els diferents 

grups polítics i representants de la societat. 

El Pla és fonamental i prioritari. Les energies renovables suposen una línia 

econòmica de futur que reduirà el cost energètic per a les empreses. I protegirà 

el nostre medi ambient. S’ha de recordar que la nostra estructura geogràfica 

pateix un sobrecost de generació energètica, que es reduirà amb aquest Pla, el 

qual comportarà la futura modificació de Pla Director d'Energia.  

Aquest pla es veurà complementat pels beneficis del Règim especial per a les 

energies renovables per a les Balears. El Govern central redactà una Llei (la 

1/2012) per la qual totes les tarifes renovables quedaren suspeses per a noves 

instal·lacions. Les Balears seran una excepció i això suposarà que les renovables 

puguin ser rendibles a l’arxipèlag. Afavorirà la implantació de noves inversions 

a les Balears.  

En resum, no tan sols es potenciaran les energies netes, sinó que també es 

promourà un sector paralitzat a les Illes i es generaran noves inversions i 

activitat econòmica.  

En matèria d'Infraestructures energètiques, la inversió prevista per l'Estat 

ascendeix a 1.088 milions d'euros. L'objectiu és que les Illes deixin de ser un 

sistema elèctric aïllat i s'integrin en el peninsular. Així s’aconseguirà el doble 

objectiu de garantir la seguretat del subministrament i rebaixar els costs de 

producció. Un sistema aïllat com el balear produeix electricitat molt més cara i 

a més mediambientalment de forma ineficient.  
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Enguany s'inicia l'execució de la interconnexió elèctrica Mallorca-Eivissa i la 

programació prevista per a 2014 inclou una nova connexió Mallorca-Península 

i noves connexions Eivissa-Formentera, Mallorca-Menorca i Mallorca-Eivissa, i 

la interconnexió d'una de les zones més crítiques: Eivissa amb Sant Antoni de 

Portmany. 

A més, estam desenvolupant la xarxa de transport i distribució de gas natural, i 

impulsam la modernització de la central de generació tèrmica a l'illa de 

Formentera, a l’efecte de garantir-ne el subministrament. 

 

Com els comentava abans, la creació de la Conselleria d'Economia i 

Competitivitat fa només mig any responia a l'objectiu de desenvolupar les 

accions de foment de l'ocupació d’una forma molt més directa. I la primera 

tasca que ens plantejàrem va ser la confecció d'un Pla d'Ocupació per definir 

un diagnòstic, actuacions, terminis i recursos. Idò bé, amb l'objectiu 

d'aconseguir el màxim consens ja hem presentat l'esborrany de la nostra 

estratègia d'actuació. És un esborrany obert, i per això els primers a ser 

convocats han estat sindicats, patronals i partits polítics. 

De fet, la mesa social tripartida és un òrgan fonamental per desenvolupar 

eficaçment el Pla d'Ocupació. Els vull recordar que es va constituir fa un any i 

està formada pel Govern, les patronals i els sindicats. S'erigeix com l'òrgan 

central de participació institucional en l'àmbit de l'administració econòmica i 

laboral. Encara que també hem potenciat altres òrgans de consulta com el 

Fòrum Balears Competitiva, un laboratori d'idees en la recerca de solucions 

conjuntes entre la societat civil i el Govern, dirigides a aconseguir una 

competitivitat més alta en l'economia de les Illes Balears. 

El Pla d'Ocupació persegueix, com no podia ser d’una altra manera, el 

manteniment de llocs de feina i la creació d'ocupació. A través de l'execució de 

reformes estructurals de creixement, l'objectiu és la millora de l'ocupabilitat i 
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l'augment de la generació, qualitat i estabilitat de l'ocupació. La promoció de 

la igualtat d'oportunitats, el foment de l'esperit emprenedor, la generació 

d'ocupació en àrees i sectors específics i la facilitació del finançament 

d'emprenedors i empresaris són altres objectius d’aquest projecte. Projecte 

clau en el qual són necessàries les implicació i la participació de tots. 

Un total de 208 accions i està dirigit especialment a joves, majors de 45 anys, 

dones, persones amb discapacitat i en risc d'exclusió social. Parteix d'una 

dotació econòmica inicial de 500 milions d'euros. 

Una gran part de les seves accions es desenvoluparan des del servei d'ocupació 

del Govern, el SOIB, que apostarà per la formació dels aturats. 

Hem canviat, també, la forma d'entendre la gestió política des de 

departaments estancs. Si el nostre objectiu és la creació d'ocupació, que ho és, 

el pla d'acció que desenvolupam no s'entendria sense una aposta ferma per la 

Ciència, la Innovació, la Tecnologia i Emprenedoria. 

Recentment hem presentat una estratègia en aquest sentit. Que per primera 

vegada inclou el suport a l'emprenedor, amb l'objectiu que totes les polítiques 

s'enfoquin cap a la competitivitat empresarial i la creació d'ocupació. Volem 

incidir sobre el teixit empresarial, base per a la innovació, per atreure la inversió 

d'empreses estrangeres amb alta intensitat d’I+D i fomentar el creixement 

d'empreses innovadores.  

D'altra banda, pretén actuar envers el món acadèmic i científic, contribuint a 

la seva orientació a l'empresa, aflorant i donant valor econòmic a tot el 

coneixement generat, i facilitar l'accés dels projectes innovadors al 

finançament i al capital humà competitiu, afavorint l'esperit emprenedor al 

mateix temps que es millora l'eficàcia de la inversió pública en innovació. 



45 

 

El centre neuràlgic serà el Parc Bit i la inversió per a 2014 serà de 22 milions 

d'euros. 

 

I com no pot ser d’una altra manera, he de fer referència al motor de la nostra 

economia: el turisme. Com he manifestat al principi de la meva intervenció, 

som conscients que les causes d'aquest inici de recuperació obeeixen a 

múltiples factors. Però precisament en matèria turística creim que la gestió 

desenvolupada aquests dos darrers anys des de l'administració pot haver 

influït notablement a través de polítiques diferents i adaptades al moment en el 

qual ens trobam. 

L'exemple més clar ha estat l'aposta per canvis normatius en l'ordenació, la 

planificació, la promoció, el foment, la disciplina i la qualitat en la prestació de 

serveis turístics a través de la nova Llei de turisme. 

Només els indicaré algunes dades econòmiques des de la seva aprovació: 

 S'han presentat més de 170 projectes de reforma. Amb una previsió 

d'inversió de més de 200 milions d'euros i la generació de més de 3.500 

llocs de feina. 

 S'han sol·licitat més de 2.000 nous habitatges de vacacions a Mallorca. 

Des de 1984 fins a 2012 es van donar d'alta aproximadament 5.500, 

ara, en un sol any, 4.000 nous habitatges, la qual cosa pot suposar un 

potencial de 12.500.000 noves pernoctacions i la creació de 500 llocs 

de feina indirectes. 

 L'augment de categoria d'establiments turístics (se n'han tramitat més 

de 200) suposarà la creació de 500 nous llocs de feina i una inversió de 

50 milions. 
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 El 43% del total de la inversió en compravendes d'hotels que s'han duit 

a terme a Espanya el darrer any s’ha produït a les Balears. 

 

I l'altre exemple en els canvis de normativa ha estat el Decret Llei de Mesures 

Urgents de Caràcter Turístic i d'Impuls de les Zones Turístiques Madures per 

impulsar de forma urgent l'activitat econòmica, la diversificació de l'oferta 

turística i el foment de la qualitat. 

Canviar la gestió suposa canviar els plans. Com el de la Reforma de la Platja de 

Palma. Tots sabem que el pla anterior apostava per grans obres públiques i les 

expropiacions. Ara apostam per facilitar la inversió privada i la reconversió. El 

Pla de Modernització i Qualitat impulsarà millores per part de tot tipus 

d'establiments i oferta complementària. I els parl de plans concrets, amb 

terminis concrets i inversions reals. 

Respecte al Palau de Congressos, vull dir que és una infraestructura amb la 

qual estam compromesos des del principi. Perquè és necessari per a un 

segment turístic molt important. Per això cercarem la manera de finalitzar-lo.  

El Pla Integral de Turisme és un altre exemple de canvi de plantejament en la 

promoció turística que s’havia realitzat. La planificació s'anticipa i consensua 

amb el sector privat i amb les comissions insulars. I el més important, els 

resultats són analitzats en finalitzar cada un d'ells per programar aquelles 

accions que es considerin més eficients i eficaces per a la consecució dels 

objectius prevists. 

Hem prioritzat la racionalització de la despesa. Paradoxalment ens trobam que 

les ingents quantitats destinades a promoció d'èpoques passades no es 

traduïen en un increment en l'arribada de turistes. Així, el pla d'acció 

promocional de 2013 s'ha duit a terme amb una inversió pública total de 2,7 



47 

 

milions d'euros. Amb un preu mitjà per acció un 68,3% inferior al de 2011. I 

l'estalvi en la despesa en fires ha estat d'un 70%. 

I també en l'àmbit municipal vull fer una menció especial del que està 

significant el Consorci de Borsa de Places. En dos anys s'han regularitzat un 

total de 3.579 places. Que suposaran uns ingressos de més de 16 milions 

d'euros, que s'hauran de reinvertir en zones turístiques madures. Generaran 

més de 400 llocs de feina. Una dada clau: el 2009 es varen regularitzar 76 

places; enguany 1.526. 

Una altra realitat és ja el traspàs de les competències en matèria de promoció 

turística als Consells Insulars, Menorca, Eivissa i Formentera. Així es compleix 

el compromís adquirit en la tercera sessió de la Conferència de Presidents. 

Cada illa tendrà la possibilitat de gestionar, planificar i executar la seva pròpia 

promoció. 

Permetin-me parlar-los d'un eix vital per al nostre mercat turístic: la 

connectivitat. Sense tenir gairebé competències, no cessam en el nostre 

objectiu de fer sentir la nostra posició, ja que consideram que és un dels pilars 

perquè el motor de la nostra economia no s’aturi. 

Es constata que la temporada turística és cada vegada millor. Enguany, el 

2013, els registres de passatgers als tres aeroports han batut rècords històrics. 

Si bé l'augment de l'estacionalitat als tres aeroports fa que hàgim d'enfocar els 

nostres esforços als 4 mesos de temporada baixa. Hem posat en marxa un pla 

per recuperar el turista nacional i millorar la connectivitat amb altres 

destinacions nacionals. 

Però són moltes més les mesures en les quals feim feina per impulsar i millorar 

la connectivitat aèria: com millorar l'OSP insular, i un exemple d'això va ser la 

posada en marxa en temps rècord de l'OSP Menorca-Madrid, amb la qual 

cosa es va respondre a una històrica reivindicació dels menorquins. 
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Les nostres reivindicacions en la gestió aeroportuària van donant resultats, 

encara que ens queda molt per fer. Per primera vegada s'ha modificat la Llei 

Estatal de Seguretat Aèria per incloure conceptes molt importants per a 

nosaltres com són el de passatger en connexió o el d'aeroport estacional. 

Per primera vegada s'ha aconseguit que en el marc de les Taxes Aeroportuàries 

s'incloguin el que hem denominat bonificacions per als mesos vall, les 

bonificacions de noves rutes i les bonificacions i l'augment de descompte per 

als passatgers en connexió. 

Així i tot, el Govern considera que és el moment de fer una passa més i incloure 

en els pressuposts Generals de l'Estat l'augment de les bonificacions per a 

temporada baixa d'un 50% per a Eivissa i Menorca, en atenció a la doble 

insularitat que pateixen, i d'un 30% per a Palma de Mallorca. Així s'ha 

sol·licitat. 

En diferents ocasions, el Govern ha manifestat la seva aposta per la cogestió 

aeroportuària amb la creació de l'Autoritat Aeroportuària de Balears, 

organisme que permetria la coparticipació tant de les institucions de les 

Balears com dels agents socials i econòmics en la presa de decisions. Una 

petita passa en aquesta direcció ha estat la creació del Comitè de Coordinació. 

Convé recordar que en els quatre anys anteriors el Comitè Regional de 

Coordinació Aeroportuària de Balears no va ser convocat ni una sola vegada. 

Els mateixos objectius que ens guien per millorar la coordinació en la gestió 

aeroportuària i la connectivitat ens marquen la ruta també en les polítiques de 

transport marítim i connectivitat marítima. 

Hem aconseguit una reivindicació històrica per al sector nàutic balear: 

l'eliminació de l'impost de matriculació de iots destinats al xàrter amb eslores 

superiors a 15 metres. Això farà més competitives les Illes Balears en aquest 

segment de negoci. 
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D'altra banda, i amb l'objectiu de ser referent per la qualitat dels nostres ports 

els anuncii que feim feina en la Modificació de la Llei de Ports, cosa que 

significarà la substitució dels plans directors de cada port per un Pla General 

Director de Ports Autonòmic. 

Hem apostat per la promoció del turisme de creuers. Enguany els ports de les 

Balears varen ser la segona destinació dels passatgers de creuers d'Espanya fins 

a l’agost, amb quasi un milió de passatgers. Als cinc ports de les illes varen 

recalar entre gener i agost 435 vaixells. 

Respecte a l'any passat el nombre de creuers s'ha incrementat a les Balears un 

11%, i s’ha passat de 645 a 719 vaixells que han fet escala a tots els ports (en 

ports del Govern l'any passat hi va haver 13 escales i enguany es preveu que 

siguin 15).    

Amb les dades anteriors, actualment les Balears se situen darrere Barcelona en 

volum de creuers i passatge; i Palma de Mallorca com a quart port de creuers 

de la Mediterrània darrere Barcelona, Civitavechia i Venècia. 

Tampoc no s’ha d’oblidar la feina que es fa perquè tant Ciutadella com Sant 

Antoni siguin classificats com a ports Schengen, que podrien arribar a ser els 

primers ports autonòmics en l’àmbit nacional a aconseguir-ho. 

Disculpin si m'he allargat més del compte. Aquest debat es fa una vegada a 

l'any i crec que era oportú entrar en segons quins detalls per analitzar l'estat 

de la nostra Comunitat. 

He intentat exposar-los amb dades i fets que les coses van millor. Que hi ha 

motius per a l'optimisme. Que aquest Govern fa moltes coses bé. No ho fa tot 

malament, com segurament escoltarem en la represa del debat. Si ho 

estiguéssim fent tot malament, moltes de les coses que passen, senzillament no 

passarien. Així que els deman que pugin a aquesta estrada a aportar solucions, 

a debatre i a defensar els seus punts de vista. Però no a seguir amb el no a tot. 
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Des de l'oposició es pot aportar molt més que un no a tot. I si se senten 

responsables, almanco en part, de les dificultats que vivim, raó de més per fer 

un esforç major per construir i ser part de la solució. 

 

Sé que ens queda molt per fer. I tenim la determinació de fer-ho. Ens 

esforçarem encara més a escoltar la societat, a explicar les nostres decisions, a 

fer que se sàpiguen els perquès de tot el que feim, perquè tot té una explicació. 

Però permetin-me que per acabar, sabent que hi ha molt per fer, torni a llançar 

un missatge d'optimisme. Perquè que quedi molt per fer no ens ha d'impedir 

veure allò que hem millorat. Estam canviant les coses. Les estam millorant. 

Anam, definitivament, pel bon camí. 

 

 


